
izjavljam, da se bo moralo pri preosnovi in rešitvi 
raznih ustavnopravnih vprašanj držati sledlečih dveh 
temeljnih načel: 1. da se varuje enotnost države in 
2. da se ohranijo obstoječe meje vsake kronovine. 
Kar se elostaje državne enotnosti, ne namerava, av
strijska vlada ukreniti ničesar, kar bi moglo kršiti 
nedotakljivost ogrskega državnega ozemUja ali dua
lizma, ki je določen v dlržavnih osnovnih zakonih. 
Kar se pa tiče druge točke, namreč ohranitve obsto
ječih kronovinskih mej, je merodajna misel ta, da 
tvorijo kronovine, take kakor so, kot zgodovinsko na
stale, v ljudskem čustvu živeče tvorbe in da nadalj
ni razvoj naših ustavnih naprav ne more in ne sme 
prezirati teh temeljnih načel državne tvorbe. Z dru
gimi besedami povedano: Čeprav je avstrijski mini
strski predsednik obljubil pred pol letom, da hoCe u
streči želji avstrijskih narodov po samoodločbi in 
samostojnosti, še dosedaj ni nič ukrenil v izpolnitev 
svoje obljube, se noče približati zahtevam Jugoslova
nov, Cehov in Rusinov, marveč se od njih oddaljuje 
in odteguje vedno bolj in jih naravnost odklanja. 
Rad pa ustreza željam Nemcev in izpolnuje to, kar 
jim je obljubil. Slabotno pa se obnaša proti Madža
rom, katerim ne more in noče preprečiti poseganj' 
v notranje avstrijske razmere. Po go\oru minisub 
kega predsednika je zbornica razpravljala o zakon
ski predlogi glede obnovitve krajev, ki so bdi por :• 
šeni v vojni. Minister za javna dela dr. vitez Ro
man je izjavil, da smatra vlada za svo^o sveto dol
žnost, da z vsemi sredstvi pospeši zgradbo poruše
nih krajev na vseh delih naših bojišč. — V petek, 
dne 23. novembra, sta med drugimi zborovala še tu
di brambni iii justični odsek. V brambnem odseku 
se je razpravljalo o predlogu za ustanovitev poseb
nega odbora, ki bi naj preiskoval pritožbe moštva , 
razmere glede prehrane vojaštva in še druge reči. 
V justičnem odseku se je pa vršila razprava o iz
i remembi zavarovalnega zakona. — V torkovi seji 
se je v zbornici nadaljevala razprava o zakonski 
predlogi, da se zopet zgradijo vsled vojske porušena 
mesta in kraji. Po daljši razpravi je zbornica spre
jela zakonsko predlogo, nakar se je vršila razprava 
o zakonski predlogi, da vojaške osebe, ki so zaradi 
kakega prestopka izgubile svojo vojaško šaržo,  do
bijo isto zopet nazaj. Tudi ta zakonska predloga je 
bila sprejeta. Pričela se je nato ra,zprava o poročilu 
proračunskega odseka, glede sodelovanja nadzoroval
ne komisije za državne dolgove pri najetju vojnih po
sojil za časa vojske. Razprava o tem predmetu se v 
sredo, elne 28. novembra nadaljuje. — Zborovalo je 
tudi več odsekov. V proračunskem odseku je posla
nec dr. Lovro Pogačnik ožigosal neznosne narodne 
razmere pri celovškem \ oštnem ravnateljstvu, kojega 
ogromna večina uradnikov ni zmožna, slovenščine. 
Slične razmere vladajo tudi pri graškem in tržaš
kem poštnem ravnateljstvu. Končno je stavil predlog, 
da se ustanovi za Kranjsko 'astno poštno ravnatelj
stvo s sedežem v Ljubljani. V odseku za ljudsko pre
hrano je Ml sprejet preellog poslanca Jarca, v kate
rem se vlada poziva, da se razdelitev živil, katera 
so naSe Bete zaplenile v zasedenem delu Italije, pri
merno organizira in da se varuje pred pretiranimi 
cenami. 

D r . Š u s t e r š i Č je dovršil svoje delo v ve
t ko veselje naših narodnih nasprotnikov. V četrtek, 
dne 22. novembra, je v Ljubljani zbral okoli sebe iz
vršilni odbor Slovenske ljudske stranke, ki si gaje 
prej sestavil po veliki večini iz svojih pristašev, ki 
gi'edo z njim skoz drn in strn. Ti ljudje so njemu, 
kakor tudi poslancu Jakliču, izrekli zaupnico, dru
gim kranjskim poslancem, ki nimajo več zaupanja 
do dr. Šusteršiča, pa kajpada ogorčeno nezaupnico. 
Nato je gospod Šusteršič svečano izjavil, da je .Slov. 
ljudska stranka razpuščena, da je torej ni več. Ta
ko je hotel svetu pokazati, da je stranka on, samo 
on. Ker pa vendar brez stranke tudi gospod Šuster
šič ne more izhajati, si je ustanovil neko novo stran
ko, kateri je dal vabljivo ime Slovenska kmečka 
stranka. Tej stranki je postavil na čelo šentvidskega 
župana, kleparja in bogataša Belca, potegnil je za 
seooj tudi svojo desno roko, namreč poslanca Lam
peta, in ostala dva kranjska deželna odbornika Pe
gana in Zajca, kot nakit in vabo pa je v vodstvo po
klical nekaj županov, cestnih načelnikov in posest
nikov. Tako je dovršil to. kar je nameraval: v teh 
veleresnih časih, ko je med Slovenci treba sloge 
bolj kakor kedaj prej, je razbil Slovensko ljudsko 
stranko. Ubil pa je le ni, kakor je želel. Slov. ljud
ska stranka živi ter si je za svojega začasnega na
čelnika izbrala prelata Andreja Kalan. Ljubljanski 
škof Jeglič se je veliko trudil za to, da bi preprečil 
i azdlor v stranki; toda vsi njegovi napori so se raz
bili ob Susteršičevi svojeglavnosti in samosilnosti. 
Po dovršenem razkolu pa jo ljubljanski škof svojim 
duhovnikom poslal pismo, v katerem med drugim pi
še: „Vsem naročam, da našo Slov. ljudsko stranko 
vzdržimo, naj ne propade, poskrbimo za novo načel
ništvo; vsi ji zvesti ostanimo. Obžalujmo vsak od
v.ad k nepotrebni novi Kmečki stranki; mi nove 
stranke ne bomo podpirali. Na shode zoper Slov. 
ljudsko stranko ne bomo hodili; našega ljudstva k 
shodom ne bomo vodili." Stvar je torej popolnoma 
razjasnjena: kdor je s škofom, ne bo s Sustcršičcm 
in njegovo stranko. Radovedni smo, kako bo Suster
.Jič, ki je tolikokrat povdarjal, da, se drži katoliških 
r.ačel, opravičil svoje nasprotovanje in nastopanje 
proti škofu; kanonik Lampe mu vendar ne bo mogel 
nadomeščati škofa. Kakor torej kažejo razmere, se je 

Šusteršič zaračunal, ker je preveč zaupal v sebe in 
v svojo oblastnost. Dandanašnji imajo v politiki ide
je veliko večjo moč, kakor pa posamezne osebe. Slo
venci smo vsi prepričani, da gre za obstanek naše
ga naroda sedaj veliko bolj, kakor kedaj prej; zato 
smo vsi zavzeti za jugoslovansko idejo, katero tako 
odlično zastopa in krepko brani naš Jugoslovanski 
klub. Na vso moč obsojamo vsako razcepljevalno in 
razdiralno politiko, kakor jo je začel dr. Šusteršič. 
To politiko obsojajo tudi Susteršičevi volilci, ki so se 
že v precejšnjem številu oglasili proti njemu z ne: 
zaupnicami in s pozivom, da odloži oba poslanska 
mandata, deželnega in državnega. 

Z a k a j j e š k o f J e*g 1 i e podpisal jugoslo
vansko deklaracijo. Ljubljanski škof Jeglič piše o 
tem v svojem pismu duhovnikom: Ko sem bil meseca 
novembra na Dunaju, me je nekdo v ministrstvu po
prašal, zakaj sem za deklaracijo nastopil in pozna
no izjavo podpisal. Odgovoril sem dotičnemu gospo
du: „To sem storil: prvič kot odločen ugovor zoper 
naklepe onih izvenavstrijskih slovanskih krogov, ki 
hočejo Jugoslovane odcepiti od Avstrije; zato pa naj 
ves svet ve, da mi Slovenci te naklepe od sebe odbi
jamo, ker hočemo ostati v avstrijski monarhiji in 
pod žezlom naših vladarjev iz habsburške hiše; 
drugič kot odločen ugovor zoper velike krivice, ki so 
jih • am Slovencem že storile in jih ravno sedaj še 
napovedujejo brezobzirne vsenemške stranke: tretjič 
kot odločen ugovor proti nasilstvom, s katerimi gne
lejo MadBari njim pridružene slovanske narode; če
trtič prepričan, da, zadovoljni Jugoslovani bodo naj
bolj močna, varna in zvesta obramba zorer sovraž
nike avstrijske monarhije in habsburške dinastije." 

D r . S t a d 1 e r, sarajevski nadškof, ki je ve
likokrat javno dokazal svoje rodoljubno mišljenje in 
svojo ljubezen do Slovencev, je naenkrat prepustil 
nas Slovence milosti in nemilosti naših nasprotnikov. 
V sarajevskem listu „Hrvatski Dnevnik" je priobčil 
izjavo, v kateri omejuje jugoslovansko vprašanje na 
Hrvate, zahteva združitev samo tistih dežel, kjer 
prebivajo Hrvati (Hrvatske, Slavonije, Dalmacije, 
BosneHercegovine in hrvatske Istre), Slovence pa 
zagotavlja podpore v boju za samoobdržanje in v 
stremljenju, da se združijo s Hrvati. Kaj je 861etne
ga nadškofa nagnilo k temu, da je zapustil izjavo 
Jugoslovanskega kluba, kateri je prej z veseljem pri
trdil, ter Nemcem in Madžarom na ljubo izdal Slo
vence, ni v javnosti znano. Zamerili so mu to tudi 
Hrvatje, kateri se po veliki večini držijo {jesla, ki 
ga je tako lepo povdaril zagrebški pravaški list 
..Hrvatska Država": „Slovencev ne damo!" Tudi to 
so dr. Stadleriu zamerili, da je vladi prodal „Hrv. 
Dnevnik", ki je sedaj dobi! vojaško uredništvo. 

Magmo poiltiict# v 
V d r ž a v n i z b o r n i c i se je v petkovi se

ji nadaljevala razprava o raznih vprašanjih ljudske 
prehrane. Socialdemokraški poslanci dr. Adler in to
variši so vprašali ministrskega predsednika viteza 
dr Seidlerja, kako je z zadevo sklepanja premirja z 
Rusijo, ali je namreč res, da namerava rusko vrho
vno armadno poveljstvo skleniti premirje, in ali je 
avstrijska vlada voljna sprejeti ponudbo za sklepan
je takega premirja. Na to vprašanje je odgovoril mi
nistrski predsednik, da se do sedaj še ni stavila no
bena ponudba, naj se sklene kakšno premirje. Ako 
bo Rusija stavila, kakšno tozadevno ponudbo, bo vla
da tako ponudbo skupno z zavezniki preizkušala in 
bodo predlogi, ki so sprejemljivi, tudi sprejeti. Sicer 
ao pa razmere v Rusiji še nerazjasnjene in se še 
ne ve, ali bo mirovna stranka tudi zmagala s svojo 
voljo. Ni to je ministrski predsednik odgovoril na 
interpelacijo Češkega poslanca Staneka in tovarišev 
o izjavi ogrskega ministrskega predsednika, katero 
je podal pred kratkim v ogrski državni zbornici v 
zadevi rešitve raznih ustavnopravnih vprašanj. Re
kel je med drugim sledeče: Ker je nastala v ogrski 
javnosti bojazen, da bi načrti avstrijske vlade glede 
preosnove avstrijske ustave utegnili na ta ali oni 
način vplivati na ogrske državnopravne razmere, 


